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gönderildi; müzenin bahçesine bir laboratuvar yaptırıldı. 
Biz geldiğimiz zaman kimyager gelmişti; laboratuvar da 
kurulmuş vaziyetteydi. Tabletleri beraberce laboratuvara 
göndermeye başladık. Oradan temizlenip geliyor. 
Temizlendikten sonra sınıflara ayırıyoruz. Tabii o süreçte 
biz Rudolf Klaus’tan çok şey öğrenmeye başladık. 
O arada bizim Hititoloji profesörü Prof. Dr. Hans Gustav 
Güterbock geldi ve “Bakın çocuklar, burada yayınlanmamış 
Hitit tabletleri var. İsterseniz size yayının nasıl olacağını 
göstereyim, beraber yayın yapalım” dedi. Bundan daha 
güzel bir teklif olur mu? “Hay hay hocam” dedik. Hemen 
bize gösterdi. Biz onunla beraber bir taraftan tabletlerin 
konservasyonunu yaptık, bir taraftan da kopyalarını 
çıkardık. Böylece onunla iki cilt yayın yaptık. Bir cilt de 
sonradan kendimiz yaptık. O arada tabii Sümer tabletleri 
başladı çıkmaya, hukuk tabletleri... Klaus ile beraber 
“Haydi hukukileri yapalım” dediler. Onları ayırmaya 
başladık. Bir taraftan laboratuvardakiler devam ediyor; bir 
taraftan Sümer tabletlerini okuyup ayırıyoruz. Dışarıda 
bunu duyanlar gelmeye başladılar. “Biz de bakalım bir 
şeyler yapalım” dediler. Orada tam bir akademik çalışma 
yeri kuruldu. Tam bir akademiydi. Geliyorlar, beraber 
çalışıyoruz. Bir taraftan tabletlerin tasniflerini yaptık. 
Numaraladık, yerleştirdik, koyduk. Bir taraftan da onların 

yayınlarını yaptık. Bu suretle yedi sekiz cilt yayınımız oldu. 
Tabii o hiç memlekette duyulmadı, yurt dışında duyuluyor. 
Kısacası, o sabır ve motivasyon ekip çalışmasından, onun 
verdiği hazdan geldi.

Peki, size çok ilginç gelen, sizi hayrete 
düşüren bir hikâye hatırlıyor musunuz o 
tabletlerde?

Tabii, her türlüsü var. Hatta şöyle bir şey oldu: 
Biz bunları yaparken Almanya’dan bir hanımla 

bir bey müzeleri geziyormuş; gazeteciler... Bizim 
müzeye de geliyorlar. Bizim müdür “Durun sizi 

bir yere göndereyim ben” diyor. Bizim olduğumuz 
yere gönderiyor. Biz onlara yaptığımız şeyleri ve 

tabletlerin içeriklerini anlattığımızda deli oldular. 
Mesela bir aşk şiiri vardı. Onu beraber Almanca’ya 

tercüme ettik. Ardından bütün müzeyi dolaşıp 
haberini yazdılar. Bize de haber uçurdular “Her yerde 

sizden bahsettik” diye. 

Geriye dönüp baktığınızda nasıl bir ömür geçirdiniz? 
Güzel bir ömür geçirdim. Sevecen bir ailedeydim. 
Annemle babam aydın insanlardı. Babam dönemine 
göre tahmin edilemeyecek kadar aydındı. Düşünün, 
ben doğmadan evvel bir kızı olsun istemiş. “Ona keman 
ve Fransızca öğreteceğim” demiş. Kendisi çok fakir bir 
ailenin çocuğuymuş. Ailesi Kırım’dan önce Bulgaristan’a, 
sonra Türkiye’ye göçmüş.  Babamın dedesi müderrismiş. 
Gelgelelim, bu tarafa gelince ellerinde avuçlarında para 

kalmamış. Bir sanatları da yokmuş. Babamın babası çok 
sıkıntı çekmiş. Zavallı, çarık yapmış. Annemin tarafı da 
öyle... Dedemin, Akmescit denilen yerde bir çiftliği varmış. 
Bölgeyi Ruslar almış. Oraya giren Ruslar, Bolşevikler 
zamanına kadar dedeme yağ, peynir göndermiş. Rahmetli 
anlatırdı. “İnsan her yerde insan” derdi. Kısacası, babamın 
ve annemin vizyonları sayesinde güzel bir eğitim aldım. İyi 
ve sağlıklı bir ömrüm oldu. Mutluydum.

Genç Muazzez ile konuşma fırsatınız olsa, nasıl öğütler 
verirdiniz ona? 
Öğüt verme gereği duymazdım. Zira o zaman gençlerin 
yaşayabileceği imkânların hepsini yaşadım. Şanslı bir 
genç oldum. Ben kendi çocuklarıma bile öyle bir gençlik 
yaşatamadım. Ben öğretmenken dansa, balolara çaylara 
giderdik; oralarda dans ederdik. Arkadaşlarım ve güzel bir 
topluluğumuz vardı. Ben çok iyi bir gençlik geçirdim. Aile 
bakımından da şanslıydım. Mutlu mesut bir insandım.

Sizi tanıyanların sıklıkla altını çizdiği özelliklerinizden biri 
pozitif bakış açınız. Bunu korumayı nasıl başarıyorsunuz?
İçten gelen bir şey. Ben her şeyi iyi tarafından düşünmeye 
çalışırım. Her şeyin müspet tarafına bakarım. Bir insanı 
görünce onun hakkında hemen hüküm vermem. Tanımaya 
çalışırım önce. İnsanların iyi olduğunu düşünürüm 
genellikle. Bu bakımdan pozitifim, evet. Mesela kötü 
bir hadise yaşandı diyelim. Ben onu sürekli anlatıp 
tekrarlamam. Geçer gider; bir daha üzerinde durmam. 
Durmadığım için de unuturum. Bir sırrı varsa, bu olabilir. 

Muazzez İlmiye Çığ, bugüne dek birçok değerli esere imza attı.
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BEYNİMİZİ NASIL DAHA ETKİN 
KULLANACAĞIMIZ KONUSUNDA 

YAPTIĞI EĞLENCELİ VE AKICI 
KONUŞMALARIYLA TANIDIĞIMIZ 
DR. KEREM DÜNDAR, PSİKOLOJİK 

SERMAYENİN, MADDİ SERMAYEDEN 
DAHA GÜÇLÜ OLDUĞUNU, "BEYİN 
DOSTU" ŞİRKETLERİN BAŞARIYI 

DAHA RAHAT YAKALADIĞINI 
VURGULUYOR. 

"ŞİRKETLERİN VİZYONU 
ÇALIŞANLARIN BEYNİNİ 
TANIMASINA BAĞLI"

ÖZLEM KAPAR BAYBURS
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Nöro Sağlık Beyin Araştırma Uygulama Merkezi'nin 
kurucusu Dr. Kerem Dündar, geliştirdiği bütüncül nöro-
yaklaşım ile modern tıp, klasik tıp, güncel teknoloji, terapi 
sistemleri ve sinir bilim bilgisini birleştiriyor. Beynin 
nasıl daha etkin kullanılabileceğine yönelik yaptığı 
konuşmalarıyla "farkındalık" yarattığını söyleyen Dr. Dündar, 
“İnsan önce beyninin ne olduğunu bilmeli, sonra nelere yol 
açabileceğini tahmin etmeli. İşte burası ‘farkındalık’ kısmı, 
benim konuşmalarım da insanlara bu farkındalığı yaşatıyor” 
diyor. 

Dr. Dündar’ın performans, başarı, mutluluk, psikolojik 
sağlık, iletişim konularında bireysel danışan sayısı 
yirmi binin üzerindeyken, başta Koç Topluluğu şirketleri 
olmak üzere iş dünyasına "beyni" anlatıyor. "Beyin Dostu 
Şirket" kavramını ortaya koyan Dr. Dündar, şirketlerin 
maddi-fiziksel sermayelerinin yanı sıra bir de psikolojik 
sermayeleri olduğuna inandığını vurguluyor. Dr. Dündar’a 
göre tüm çalışanların psikolojik seviyeleri ve ruh hâlleri 
şirketin toplam performansıyla doğrudan ilişkili. 

Sinir bilim uzmanı Dr. Kerem Dündar ile Bizden Haberler’e, 
beyni nasıl daha etkin kullandığımızdan, nöromarketing, 
beyin ve öğrenme arasındaki ilişkiye, "beyin dostu şirket" 
kavramına, geleceğin çalışanı ve liderinin beyninden, beyni 
neyin yorup neyin dinlendireceğine kadar pek çok konuyu 
konuştuk. 

Beynin etkin kullanımı, endüstriyel psikoloji, nöro yönetim, 
sinir bilim temelli eğitim, beyin temelli iletişim uzmanlık 
alanlarınızdan sadece birkaçı. Tıp eğitiminizden sinir bilim 
uzmanlığına kadar uzanan kariyer yolculuğunuzu bizim için 
özetler misiniz?  
Gülhane Askeri Tıp Akademisi mezunuyum. Mezuniyetin 
ardından çeşitli sağlık kurumlarında çalıştım. Tıp 
eğitimimden önce insan davranışları konusuna çok 
ilgiliydim, öğrenciliğimde de hep bu alanın akademik 
tarafı ile ilgilendim. GATA Biyofizik bölümünde, beyin 
araştırmaları üzerine doktora yaparak günümüzde oldukça 
popüler bir konu olan beyin-bilgisayar arayüzünü çalıştım.  
"Brain Computer Interface" denilen bu sistemi çalışırken 
hobi olarak insan davranışları konusuyla ilgilenmeye devam 
edip, bir yandan da dışarıya danışmanlık yaptım. “Acaba 
insanlar nasıl daha başarılı olur?” veya “İnsanlar nasıl daha 
mutlu olur?” gibi sorulara cevap ararken elektrofizyolojik ve 
streotaksik cerrahi yöntemlerle, psikiyatri, nöroloji, psikoloji, 
davranış bilimleri alanlarında gerek deneysel gerek klinik 
araştırmalarda bulundum. Bunlar bir taraftan da akademik 
uzmanlık alanım olarak ilerledi. Yaklaşık on yıl kadar bu 
konulara yoğunlaştım. 

Gülhane Askeri Tıp Akademisi’nden emekliliğimi 
isteyerek, öğretim üyeliği teklifi aldığım Oxford 
Üniversitesi’ne gitmek üzere ayrıldım. Yurt dışına gitmek 
üzere hazırlanırken bir TED konuşması yaptım ve çok 
beğenildi. Zaten bildiğim bir şeyi, ihtiyacı olan tarafa iyi 
anlatmak gibi bir yeteneğim vardı. İyi bir "story teller" 
(öyküleştirme uzmanı) yanım hep mevcuttu. Bilimsel 
konuları çok iyi öyküleştirebiliyordum, beyinle ilgili ders 
konularını da çok iyi anlatıyor, öğrencilerimden çok iyi 
dönüşler alıyordum. Akademik tarafta çalışırken, daha 

önce de söylediğim gibi bir yandan da dışarıya danışmanlık 
hizmeti veriyor, iş hayatında problem yaşayan ve kariyeriyle 
ilgili sorunu olan insanlara destek oluyordum. Böylece 
"bütünsel nöro danışmanlık" diye bir içerik geliştirmiş 
oldum. İşte bu ilk yaptığım TED konuşması sonrasında 
aldığım güzel tepkilerle yurt dışına gitmekten vazgeçip 
nöro bilim (sinir bilim) alanında ticari olarak çalışmaya 
karar verdim. Türkiye’nin şartları beni akademik olarak 
çok mutlu etmiyordu, bu yüzden yurt dışına gitmeye karar 
vermiştim, tam o sırada ülkemizde ticari alanda bambaşka 
bir fırsat gözümüze çarpınca vazgeçtim. “İnsanlar beyni 
nasıl kullanacaklarını bilirlerse daha etkin kullanabilirler”,  
odağında çalışmaya başladım, bu süreç bizi dört yıl kadar 
önce kurduğumuz, hâlen çatısı altında çalıştığımız Nöro 
Sağlık Beyin Araştırma Uygulama Merkezi’ne kadar getirdi.

Öğrenme ile beyni kullanma arasında nasıl bir ilişki 
var? Sahip olduğumuz bilgileri gerçek hayatta ne kadar 
kullanabiliyoruz? Beynimizi nasıl daha etkin kullanabiliriz?
Beyin, hayata geldiğiniz ilk andan itibaren aktifleniyor 
ama her parçası değil, bir kısmı aktifleniyor. Yaşantının 
devamında edinilen deneyimlerle birlikte daha etkin 
kullanmak mümkün oluyor. Beynin çok büyük bir kısmı 
dünyaya geldiğinde ne yapacağını bilmiyor, ortaya çıkan 
problemlere çözüm arayarak, çözüme giden yolda  ihtiyacı 
olan araçları öğrenerek ilerliyor.

İnsanoğlu, çok uzun süre beyninin varlığından bihaber 
yaşıyor, fiziksel olarak varlığını biliyor ama ne işe yaradığını 
bilmiyor. Böyle hayat sürmek mümkün, hâlâ bu yüzyılda 
böyle yaşayan bir sürü insan var. Hayatımızdaki pek çok 
olumsuzluk aslında sadece beynimizi yanlış kullandığımız 
için oluyor. 

Beynin, nasıl anlıyoruz, öğreniyoruz ve nasıl unutuyoruz 
gibi bilgilerini; bir şeyi neden yapamıyoruz, nasıl dayanıklı 
oluyoruz, neden tahammül edemiyoruz gibi hem psikolojik, 
hem de sosyolojik karşılıklarıyla ifade edebilecek şekilde 
literatür bilgisine dönüştürüyoruz. İnsan önce beyninin ne 
olduğunu bilmeli, sonra neden bir beyne sahip olduğunu 
hayatının içine yerleştirmeli, beyninin nelere yol 
açabileceğini tahmin etmeli, işte burası "farkındalık" kısmı. 

Öğrenmeyi biz daha çok tecrübe etme olarak 
değerlendiriyoruz. Bir şeyi öğrendikten sonra onu 
deneyimlemek gerekiyor. Bir şeyi öğrenmek, öğrendikten 
sonra hatırlamak, hatırladıktan sonra uygulamak çok 
kıymetli... Bu üçü konusunda Türkiye’de bir sıkıntı var, biz 
de bu üçünü kişinin kendi sorumluluğuna bırakıyoruz. 
Şirketlerde de aynı sorunu yaşıyoruz, insanların sanki 
öğrenme sorumluluğu onlarda değilmiş gibi davrandıkları 
oluyor. Bununla ilgili de çalışmalar yapıyoruz. Yapılan 

"İNSANOĞLU ÇOK UZUN SÜRE BEYNİNİN 
VARLIĞINDAN BİHABER YAŞIYOR. 
HAYATIMIZDAKİ BİR ÇOK OLUMSUZLUK 
ASLINDA SADECE BEYNİMİZİ YANLIŞ 
KULLANDIĞIMIZ İÇİN OLUYOR." 
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çalışmalar gösteriyor ki sizin bir şey öğrenmeniz, tekrar 
edip hatırlamanız yeri geldiğinde de uygulamanız öğrenme 
yolculuğunun tamamlanması için olmazsa olmazlar. Bu 
üçünü çok iyi yapan bireylerin oluşturduğu takımlar verimli, 
çevik olabiliyor, otonomi kazanabiliyor. Ve ancak böyle 
olmuş takımlar bugünün liderlik modeliyle yönetilebiliyor. 
Diğer türlü ekibin içinde bir beyin ve ona bağlı kol ve 
bacaklardan öteye gidilemiyor. 

Beynin ön lobunun davranışlarımızda çok etkili olduğunu 
hep söylerim. Ön lobu kullanan herkes söz sahibi olabilir 
ama bir kişi ön lobunu çok etkin kullanmazsa gidip başka 
birinin peşine takılıyor, ki bizde bu genelde liderler oluyor; 
liderler de bunu başta çok seviyor. Ancak günümüzün 
ihtiyaçları olan yaratıcılık, esneklik, takım hâlinde 
çalışabilmek, herkesin kendi ön lobunu kullanmasını 
gerektiriyor.

Koç Grubu'nun şirketlerinde iyi kötü herkes, beyinle ilgili 
bilimsel bilgilerin aslında çok da sıkıcı olmayabileceğine, 
vizyonlarında bu bilgilerin çok yer aldığına, gündelik 
hayatta maruz kaldıkları birçok davranışın beyin kökenli 
olduğuna dair bilgilere sahiptir. Koç Topluluğu bu alanda 
çok yol kat etmiştir. Farkındalığı daha da ilerletmek için 
özellikle liderlerle, CEO’lar ve genel müdür yardımcılarıyla, 
satış ve pazarlama alanlarında bu konunun detaylarını 
konuşmaya başladık. İki önemli konu var, birinci konu, 
"insanın kendi beynini daha etkin nasıl kullanacağı"; 
ikincisi ise "muhatap oldukları insanların beyni nasıl 
çalıştığı..."

Kurucusu olduğunuz Nöro Sağlık Beyin Araştırma Uygulama 
Merkezi'nde yöneticiler , çalışanlar ve müşterilere yönelik ne 
tür çalışmalar yapıyorsunuz? 
Şirketlerin maddi-fiziksel sermayelerinin yanında bir 
de psikolojik sermayeleri olduğuna inanıyoruz. Tüm 

çalışanların psikolojik seviyeleri ve ruh hâlleri şirketin 
performansıyla doğrudan ilişkilidir. Zaten birlikte 
çalıştığımız bütün kurumlarda bu farkındalık yaşanınca , 
bizim iş koluna ciddi olarak önem vermeye başlanıyor.

Nöro Sağlık Beyin Araştırma Uygulama Merkezi’nde 
"Neuroscience for Business" diye apayrı bir alan oluşturduk. 
Burada liderlik, insan kaynakları, satış-pazarlama üzerine 
"Beyin araştırmaları ne diyor, bunu güncel olarak nasıl 
kullanabiliriz?" konusuna odaklandık. Şirketleri "beyin 
dostu şirket" yapıyoruz. İnsanın beynini nasıl kullanacağını 
bilmesi hayat kalitesini ve verimliliğini artt ırıyor ve tüm 
bunları yaparken algısını düzenleyebildiği için iş kalitesi 
sonuçları da değişiyor. Böylece şirketlerde takım olma 
becerisi de artıyor.

Bunları genelde workshop’lar şeklinde yaparken, bazı 
şirketlerle outdoor etkinlikler gerçekleştiriyoruz. Tek başıma 
çıktığım bu yolculukta bize inanan pek çok akademisyenle 
çalışıyoruz. Klinik psikoloji alanında da pek çok projeye 
dahil olduk. Şu an kendimizi bir veri şirketi olarak 
tanımlıyoruz. Sahip olduğumuz verileri iş dünyasında daha 
verimli, başarılı ve uzun vadede sürdürülebilir olmaları için 
şirketlere açıyoruz. 

Nöro marketing, pazarlama araştırmalarına dair yeni 
bir alan. Tüketici davranışlarının kaynağını tespit edip, 
onları satın alma kararına götüren yolu anlayabilmek için 
ölçümler yapılıyor. Tüketici davranışları sizce ne kadar 
yönlendirilebiliyor?
Büyük bir literatür olan nöro marketing alanının laboratuvar 
tarafında da çalıştım. Burada insan davranışlarını 
öngörmeye ve takip etmeye çalışıyoruz. EEG ve EFMRI gibi 
birtakım beyin görüntüleme cihazlarıyla merkezi sinir 
sistemini gözlemleyebiliyoruz. Bazen kişinin ifade ettiği 
şeylerin gerçek düşünceleri olmadığını böyle tespit etmek 

Dr. Kerem Dündar ekibiyle birlikte, beyinle ilgili çalışmalarına devam ediyor.
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mümkün. Bunun sebebi utanç veya toplumun istediği şeyleri 
söylemek isteği olabilir. 

Günümüzdeki nöro marketing uygulamaları umut 
vaat ediyor. Bugüne kadar pazarlamayla ilgili bilgiler 
sözel ifadelerle anlaşılmaya çalışılırken, beyin dalgaları 
aracılığıyla onaylanabiliyor. En azından bir EEG takıp 
reklam filmini izlettiğinizde acaba bunun neresinde 
daha çok duygusal olarak bağlanılıyor; neresinde dikkat 
düşüyor, ilgi artıyor gözlemlemek mümkün. Nöro marketing 
çalışmalarıyla o yüzden birtakım optimizasyonlar 
yapılabiliyor. 

Kişisel görüşüm "nöro", "marketing"den önde gidiyor. 
Bunun bilimsel tarafı ve data okuması başka, o datayı 
güncel hayatta okuyup son kullanıcıya iletmek başka. Evet, 
stratejide yön gösterici bir veri daha iletiyor ama her şey 
demek değil. Kendi konuşmalarımda ‘müşteri beyni’ diye 
bir konseptim var; özellikle satış-pazarlama ekiplerine 
müşterinin nasıl düşündüğünü anlatıyorum. 

Koç Topluluğu'nun pek çok etkinliğinde konuşmacı 
olarak yer aldınız. Çalıştığınız markalardan aldığınız geri 
dönüşlerden örnekler verir misiniz? 
Özel bankaların hepsiyle, ilaç firmalarıyla, perakende 
sektörünün neredeyse hepsiyle ve daha birçok büyük 
şirketle çalışıyoruz. Koç Topluluğu, bizim için çok kıymetli; 
çok iyi bir çalışma arkadaşı ve yön gösterici... Koç Topluluğu 
ile çalışırken bir yandan da öğreniyoruz, bugüne kadar 
öğrettiğimizden daha fazla öğrendik diyebilirim. 

Babamın Kırşehir'de Arçelik servisi yapan bir işi 
vardı. Aileden Koç’lu olduğumu her fırsatta ifade etmeyi 
çok severim. Bazı yerlerde kendimi fahri Koç’lu olarak 
tanımlamaktan gurur duyarım. Koç Topluluğu ile çalışırken 
her kariyer noktasındaki çalışanla temas etme fırsatı 
buldum; bunlardan çok olumlu bildirimler aldık. Bir kere 
yeniliğe çok açık bir grup; çünkü yaptığımız iş yeni bir dal. 
Beyni anlamak ve etkin kullanmak uzun vadeli bir süreç. İlk 
aşamadan itibaren bize inanılmış olması, belki de bu işlerin 
buralara kadar gelmesini sağladı.

Aldığımız ciddi geri bildirimlerden bir tanesi iletişim 
becerilerinin çok arttığına dair. Müşteriyi anlama 
konusunda güzel sonuçlar alıyoruz. Mesela Arçelik’in 

pazarlama tarafıyla çalıştık; müşterinin bir konuya bakışı 
hakkında sinir bilimin söylediklerini anlattık. Ford 
Otosan’ın tüm ekibiyle de çalışan bağlılığı konusunda 
çalıştık. Sadece Tofaş’a özel, satın almacı beynini anlattık. 
Tüpraş’ın çalışanlarına, "En etkin koruyucu ekipmanınız 
beyniniz" diye tamamen onlara özel, oradaki iş kazalarını 
önlemede beyin nasıl etkin kullanılacak konusunu aktardık.

Motivasyona çok inanıyorum. Bir şeyi biliyor olmanız 
yetmez, yapıyor olmalısınız. Yapmak için de onu yapmayı 
istiyor olmanız lazım. Kimseye istemediği bir şeyi, görevi 
bile olsa yaptıramazsınız. İşte biz "Bir şeyi istetme" üzerinde 
ilerliyoruz. Bunun nasıl olduğunu birçok Koç Topluluğu 
şirketindeki liderlere anlattık. Farklı şirketlerin de olduğu 
"Genç Liderler Gelişim programı" var, o programlarda ben 
yarımşar günlük workshop’lar yaptım. 

Koç Topluluğu’nun  en büyük toplantısı, Koç Ailesi’nden 
çok kıymetli büyüklerimizin ve bütün yöneticilerin olduğu 
"Üst Düzey Yöneticiler Toplantısı"na katıldım. Orada da 
geleceğin liderinin beynini anlattım. Sayın Rahmi M. Koç, 
toplantı sonrasında bana bir teşekkür mektubu gönderdi, çok 
büyük onur ve gurur duydum.

Koç Topluluğu, bu işi bizim Türkiye’nin genelinde 
yapmamız için motive de etti. Bugün geldiğimiz noktada 
"beyin dostu şirket" tanımı ortaya çıktı. Bir şirketin beyin 
dostu olup olmadığını değerlendirebiliyor, değilse olması 
için üzerinde çalışıyoruz. Workshop’larla liderleri ve 
çalışanları buna dönüştürebiliyoruz. Bununla kalmayıp, 
takibini de yapıyoruz. Bir şirkette psikolojik sermaye 
kurup insan kaynakları ile birlikte yönetip devamlılığını 
sağlayabiliyoruz. Koç Holding’te çalışanların bilişsel 
kapasitesine çok değer verildiği için dönem dönem bir araya 
gelip bu konularda neler yapılabileceğine dair bilgi verip, 
dünyadaki trendlere ilişkin raporlama yapıyoruz. 

Koç Topluluğu’nun dünyayla yarışabilecek düzeyde, 
inanılmaz sorumluluk sahibi çok iyi bir lider ekibi var. 
Ben, "Geleceğin Lideri" konusunu Türkiye’de pek çok 
şirkete anlattım, örneklerimin çoğunu Koç’tan verdim. Koç 
şirketleri pek çok start up’a destek veriyor,  dünyanın her 
yerinde yatırımları bulunuyor, işte bunlar vizyon ve çalışma 
alanı olarak da çok büyük birer örnek.

Geleceğin çalışanının beyninin nasıl olacağına dair 
öngörülerinizi paylaşır mısınız? Yönetici ve çalışan 
tarafında sizce neler değişecek?
Yeni dönemde liderlerin ve çalışanların yaratıcılık 
süreçlerini çok iyi tanımlamalıyız. Çünkü yaratıcılık 
maalesef çok klişeleşti. Pek çok insanın yaratıcılık 
denildiğinde ne anladığı konusunda şüphelerimiz var. 
Liderde mutlaka yaratıcılığı değerlendiriyoruz. İkinci olarak 
bir liderdeki öğrenebilme kapasitesine bakıyoruz.  Çok 
önemli olan bir başka konu da zihni dinlendirmeyi bilmek., 

Geleceğin lideri konusunda kısaca konular şunlar:  “Bir 
lider zihnini nasıl geçmişten geleceğe konumlar?”, “Geçmişe 
gidip özgüven toplarken geleceğe gidip hayal gücüyle 
birlikte strateji nasıl geliştirir?” ve “Bunun uygulamasını 
nasıl yapar?”, “Geçmişteki  tecrübelerden istifade eden zihin 
ne demek?”, “Kaygı ne kadar olmalı, kaygının yaratacağı 
stresten nasıl arınabilir?”…

ŞİRKETLERİN VİZYONU ÇALIŞANLARIN BEYNİNİ TANIMASINA BAĞLI

"ÖN LOBUNU KULLANAN HERKES SÖZ 
SAHİBİ OLABİLİR. GÜNÜMÜZDE YARATICILIK, 
ESNEKLİK, TAKIM HÂLİNDE ÇALIŞABİLMEK 
İÇİN HERKESİN ÖN LOBUNU GELİŞTİRMESİ 
GEREKİYOR. ŞİRKETLERİN MADDİ 
SERMAYELERİNİN YANINDA PSİKOLOJİK 
SERMAYELERİ DE VAR. KOÇ TOPLULUĞU BU 
İŞİ TÜRKİYE GENELİNDE YAPABİLMEMİZ İÇİN 
BİZİ MOTİVE ETTİ. GELDİĞİMİZ NOKTADA 
'BEYİN DOSTU ŞİRKET' TANIMI ORTAYA ÇIKTI." 
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SAĞLIK

Unutkanlık, dikkat ve konsantrasyon bozukluğu 
günümüzde tüm yaş gruplarında sıklıkla karşılaşılan bir 
yakınma... Çoğumuz hemen her gün bir eşyayı nereye 
koyduğumuzu hatırlamakta zorlanıyor, anılardaki 
bir ismi bulmak için dakikalarca düşünüyor ya da 
yapmayı unuttuğumuz küçük işleri sonradan hatırlayıp 
hayıflanıyoruz. Ancak bu tür örnekler sıklaştığında ve 
ileri yaşlara doğru yol alındığında yaşananların normal 
mi yoksa nörolojik bir hastalığın ilk işaretleri mi olduğuna 
dair kaygılar da kaçınılmaz olarak artıyor.

Demans (bunama), günlük yaşam işlevlerini bozacak 
derecede ve ilerleyici bir şekilde hafıza, algılama, konuşma 
becerileri, hesaplama, yargılama, soyut düşünme ve 
problem çözme/planlama gibi işlevlerin bozulduğu bir 

tablo olarak tanımlanıyor. Bu hastalığın vasküler demans, 
Alzheimer, Lewy cisimli demans, karışık demans gibi pek 
çok çeşidi bulunuyor.

MedAmerikan Tıp Merkezi doktorlarından Doç. Dr. 
Demet Yandım Kuşcu, demansa vitamin eksiklikleri, 
tiroit hastalıkları, beyin damarlarındaki tıkanmalar, 
beyin kanamaları, hidrosefali, stres, beyin tümörleri,            
multipl skleroz, toksik, enfeksiyöz, metabolik nedenler 
ve daha birçok hastalığın neden olabildiğini söylerken, 
son yıllarda en çok görülen demans çeşidinin Alzheimer 
olduğunu belirtiyor. “Ancak bu tanıyı koymadan önce 
demansa yol açan ve tedavisi mümkün olan diğer 
hastalıkları ayırt etmek önemli”  diyen Doç. Dr. Kuşçu'ya 
göre Alzheimer hastalığının 65 yaş üstünde görülme sıklığı 

DEMANS
HASTALIKLARINDAN
NASIL KORUNABİLİRİZ?

ALZHEIMER... SİNSİ BİR ŞEKİLDE 
İLERLEYEREK HEM HASTANIN 
HEM DE YAKINLARININ YAŞAM 
KALİTESİNİ SON DERECE OLUMSUZ 
ETKİLEYEN BU HASTALIKTA 
ERKEN TEŞHİS VE FARKINDALIK 
ÇOK ÖNEMLİ... MEDAMERİKAN 
TIP MERKEZİ DOKTORLARINDAN 
DOÇ. DR. DEMET YANDIM KUŞCU, 
DEMANS HASTALIKLARI VE 
AZHEIMER HAKKINDA BİLGİ 
VERİRKEN KORUNMAK İÇİN 
ALINABİLECEK ÖNLEMLERİ DE 
ANLATTI. 

ARZU ERDOĞAN
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yüzde 10 civarında ve bu hastalık 65 yaş üstünde tüm 
demansların yüzde 60-70’ini oluşturuyor. Türkiye’de 600 
bin demans hastası, 400-450 bin Alzheimer hastası olduğu 
düşünülüyor. 

HANGİ DURUMLARDA HASTALIK 
ŞÜPHESİ OLUŞMALI?
Son derece sinsi ilerleyen Alzheimer, günlük hayatın 
kalitesini bozduğu gibi ilerleyen dönemde hastayı yatağa 
bağlayarak dünyadan koparabiliyor. Belirtilerin erken fark 
edilmesinin son derece önemli olduğunu kaydeden Doç. 
Dr. Demet Yandım Kuşcu, “Günlük yaşamı etkileyecek 
düzeyde unutkanlık, yakın dönemdeki olayları belleğe 
kaydetme güçlüğü, tekrar tekrar aynı şeyleri sorma, 
söyleme, eşya kaybetme/yanlış yere koyma, günlük işleri 
yerine getirmede güçlük (alışveriş, basit alet kullanımı), 
karmaşık aktiviteleri, hobileri sürdürememe gibi durumlar 
Alzheimer’ın önemli belirtilerinden bazıları. Ayrıca 
yeni bilgi ve beceriler öğrenememe, yeni eşyalara uyum 
sağlayamama, kelime bulmada güçlük, kelime tekrarı, 
tarihleri ve bilinen yolları unutma, yabancı yerlerde 
yol bulmada zorluk, kişilik ve davranış değişiklikleri 
(negativizm, sinirlilik, aldırmazlık, alınganlık, şüphecilik, 
cimrilik vb.) yine sık görülen belirtiler arasında” diyor. 

ERKEN TANI ÇOK ÖNEMLİ
Doç. Dr. Kuşcu, hastaların genellikle kendileri veya aile 
bireyleri tarafından fark edilen unutkanlık yakınmasıyla 
doktora başvurduklarını söylüyor. Nörolojik muayene 
sonrasında bilişsel işlevleri değerlendirmek amacıyla, 
tarama testi şeklinde kısa mental test ve daha detaylı olan 
nörokognitif test bataryası uygulanıyor. Diğer nedenleri 
elemek için laboratuvar testleri ve beyin görüntülemesine 
başvuruluyor. Ne yazık ki henüz, Alzheimer hastalığını 
durduran veya geri döndüren kesin bir tedavi bulunamadı. 
Ancak tanı konulduktan sonra klinik belirtileri ve günlük 
aktiviteleri düzeltmeye yönelik ilaçlar kullanılıyor. 

Eğer tanı çok erken konulabilmişse, uygulanan 
tedaviyle ilerleme hızı yavaşlıyor, hastanın yaşam kalitesi 
artıyor, hastanın yakınlarına yükü azalıyor. Davranışsal 
bozukluklar ve sıklıkla görülen uyku sorunları da belli 
ilaçlarla kontrol altına alınabiliyor. Bu hastalıkta ortalama 
yaşam süresinin 5-7 yıl olduğunu, ancak erken teşhis ve 
iyi bakımla 15-20 yıla çıkabildiğini söyleyen Doç. Dr. Demet 
Yandım Kuşcu, hastaların genellikle enfeksiyon veya 
dolaşım problemleri nedeniyle kaybedildiğini belirtiyor. 

Elbette, kendimizi ve sevdiklerimizi bu hastalıktan 
korumak için alabileceğimiz önlemler var. Doç. Dr. 
Kuşcu’nun bu konudaki önerileri arasında sağlıklı 
beslenmek ve zihinsel-fiziksel aktiviteleri artırmak ön 
sırada yer alıyor.

Haftada en az 150 dakika orta düzeyde egzersiz 
yapmak, yürümek ve yüzmek, temizlik, bahçe işleri 
gibi günlük aktiviteler bile yeterli olabiliyor. Zihinsel 
aktiviteyi artırmak için yeni bir konu öğrenmek, hafızayı 
güçlendirecek basit egzersizler yapmak önemli... Strateji 
oyunları, bilmece, bulmaca gibi zihinsel aktivitelerde 
bulunmak, günlük rutinleri değiştirmek, bir yere giderken 

farklı seferlerde farklı yollar seçmek, baskın olmayan eli 
kullanmak, alınabilecek basit önlemler... Çalışmalar, kısa 
dönem zihinsel aktivitelerin dahi günlük bilişsel işlevleri 
artırmanın yanında 10 yıl sonra bile faydalı olduğunu 
gösteriyor.

DEMANS HASTALIKLARINDAN 
KORUNMAK İÇİN NASIL BESLENMELİ?
• Akdeniz diyetiyle beslenin; bol sebze, meyve, bakliyat 

(fasulye, mercimek, nohut vb.), tam tahıllar, balık ve 
zeytinyağı tüketin. Süt ürünleri ve et tüketimini ise daha 
düşük düzeyde tutun.

• Glial beyin hücrelerini beslemek için zencefil, yeşil çay, 
soya ürünleri, yaban mersini ve diğer koyu renkli yemişlere 
beslenmenizde yer verin.

• Trans yağlardan; pastane ürünleri, atıştırmalıklar, fast 
food, kızartma ve doymuş yağlardan uzak durun. 

• Somon, ton balığı, sardalya, balık yağı gibi besinlerle 
yeterince Omega 3 alın. Folik asit, B12 vitamini, D vitamini, 
magnezyum ve balık yağı beynin fonksiyonlarını korur ve 
geliştirir. 

• E vitaminini ilaç yerine besinlerden (tohumlar, fındık, fıstık, 
ceviz, yeşil yapraklı sebzeler, tam tahıllar) alın.

• Alüminyum intoksikasyonunun Alzheimer hastalığındaki 
yeri tartışmalı olmakla beraber, bunu içeren antiasitler, 
kabartma tozu ve mutfak malzemelerinden kaçının.

• Alkol tüketimini azaltın.

Doç. Dr. Demet Yandım Kuşçu, tanı koymadan önce demansa yol açan ve 
tedavisi mümkün olan diğer hastalıkları ayırt etmenin önemli olduğuna 
işaret ediyor.
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NELER OLACAK?

Arter’in açılış 
programında, 
koleksiyondan 
ve koleksiyon 
dışından 
toplam yedi 
sergi yer alıyor.

 • 19 Ocak 2020’ye kadar

“Rosa Barba: Gizli   
Konferans” film serisi
“Gizli Konferans”, 
Rosa Barba’nın müze 
depolarında çektiği, üç 
bölümden oluşan bir 
film serisi.

 • 8 Mart 2020’ye kadar

“Ayşe Erkmen:           
Beyazımtırak” sergisi
Sergi, var olanla 
olmayan, gerçekle 
hayal, şimdiyle 
geçmiş, orasıyla burası 
arasında salınan, 
mekâna özgü bir 
deneyim sunuyor.

 • 26 Ocak 2020’ye kadar

“İnci Furni: Bir An İçin 
Durdu” sergisi
Sanatçı tesadüfler, 
karşılaşmalar, anlık 
kararlar, gündelik 
jestler ve ritimler 
etrafında kurguladığı 
yerleştirmeyle, 
beklenmedik anlam ve 
bağların açığa çıkma 
potansiyeline işaret 
ediyor.

 • 15 Aralık 2019’a kadar

“Céleste Boursier- 
Mougenot: offroad, v.2” 
sergisi
Sergide dışarıdaki 
rüzgârın hareketine 
ve kendi aralarındaki 
etkileşime duyarlı 
bir elektro-mekanik 
sistem aracılığıyla 
hareket eden üç 
kuyruklu yer alıyor.

 • 9 Şubat 2020’ye kadar

“Saat Kaç?” sergisi
Sergi, 34 sanatçının 
zaman, mekân ve 
bellek kavramlarıyla 
ilişkilenen 44 yapıtını 
bir araya getiriyor.

 • 8 Mart 2020’ye kadar

“Kelimeler Pek          
Gereksiz” sergisi
Çeşitli ülkelerden 
sanatçıların eserlerini 
bir araya getiren 
sergi, alışıldık nesne 
odaklı perspektifin 
ötesine geçerek, bir 
sanat kurumunun 
barındırdığı maddi 
olan veya olmayan 
şeyler üzerine 
düşünmeyi öneriyor. 

 • 9 Şubat 2020’ye kadar

“Altan Gürman” sergisi
Türkiye’de çağdaş 
sanatın öncülerinden 
ve yapıtaşlarından 
biri olan ve 1976’da 
kaybettiğimiz Altan 
Gürman’ın 11 yıllık 
üretimi, bu sergide 
arşivinden bir seçkiyle 
bir arada sunuluyor. 
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